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Daniel VULCU: 

LA T� � O� 
� v� k �  . . .  

Daniel Vulcu se numără printre actorii care au venit la Teatrul din Oradea la absolvire şi i-au 
rămas credincioşi; uni i ,  veniţi chiar la înfiinţarea secţiei române, în anul 1955 (Eugen Ţugulea) sau 
în anii '60 { Ion Abrudan) continuă să lucreze şi după cincizeci de ani . . .  de serviciu, cum se spune, 
alţii ( I leana lurciuc, Mariana Neagu) sunt pe cale să se pensioneze, dar sunt convinsă că nu se vor 
despărţi atât de uşor de scenă. Daniel a venit la Oradea, ca absolvent, acum douăzeci şi şapte de 
ani, de la Târgu Mureş: un tânăr brunet, subţirel , expresiv şi, cum se va dovedi foarte curând, ambi
ţios, foarte talentat şi cu mare trecere la . . .  domnişoarele din oraş care, se-nţelege, au devenit fidele 
spectatoare. După douăzeci şi şapte de ani ,  iată, are aceeaşi siluetă elegantă, refuzând să arate că 
a făcut nu de mult cincizeci . 

Prezent, aidoma altor actori din ţară, pe 22 decembrie 1989 în balconul primăriei, el se numără 
printre revoluţionarii orădeni care, deşi în oraş - ce bine ! - nu s-a tras, a rămas pe baricade până 
la sfârşit. Şi de-atunci a şi intrat în politică şi a rămas până azi un PNL-ist convins. A fost şi încă este 
consilier municipal, în bune relaţii cu edilii oraşului, indiferent de coloratura lor politică. Cred că acesta 
poate fi şi chiar este un atu deloc de neglijat pentru conducătorul unei instituţii de cultură. Prietenii 
ştiu de ce . . .  

A fost numit recent director al Trupei române "Iosif Vulcan" {al Secţiei' maghiare, ceva mai de 
mult, un alt actor - Dimeny Levente). L-am rugat să-şi facă publice intenţiile, programul şi .  . .  visurile 
legate de o schimbare pe care, se ştie, o doreau mai mulţi . 



Puţin abrupt şi pe neaşteptate îl întreb: 
El isabeta Pop: Numirea ta, Daniel, a fost una politică? Te intreb pentru că nu eşti 

PDL-ist, ştiu că ei şi-au pus oamenii in funcţii, dar mai ştiu că primarul nostru e PNL-ist, 
iar pe la judeţ sunt şi unii şi alţii; plus UDMR-iştii. 

Daniel Vulcu: Drept să-ţi spun ,  nu prea contează din ce partide fac parte unii şi 
alţi i ,  ci, mai ales, cât de deschişi şi apropiaţi sunt ei de instituţii le culturale ale urbei. 

E.P. :  Acum conduc PNL-iştii şi UDMR-iştii. Prin urmare? 
D.V. : Prin urmare, putem spune că am fost numit pe criterii politice. În defin itiv, 

întotdeauna se procedează aşa. Nu ştiu dacă întotdeauna e şi corect. Dar tu mă cunoşti 
pe mine şi dacă te-aş întreba, la rândul meu, tu ce crezi, un actor, în speţă Vulcu, are 
sau nu are ce căuta la d irecţia unui teatru , ce ai răspunde? 

E.P. :  Ei bine, aş răspunde că da, are ce căuta, cu condiţia să prezinte un program 
coerent şi realizabil, argumentat şi neapărat susţinut şi financiar. 

D.V. : Despre asta e vorba. O să-ţi dai seama la finele acestei convorbiri dacă am 
sau nu un astfel de program.  

E.P. :  Care este mai exact locul tău in schemă? 
D.V. În noua structură noi doi , Dimeny şi cu mine, suntem directorii trupelor, cu 

răspunderi atât artistice, cât şi administrative. 
E.P. :  Dar mai există şi un manager. El cu ce se ocupă? 
D.V. :  Da, există , d l .  Lucian Silaghi. El are în atribuţie tot ce ţine de admin istrarea 

clădirii şi di rijarea bugetu lu i .  Mai există şi un post de şef de secţie, mă rog, responsa
bil exclusiv cu problemele artistice ale trupei. La noi a fost numită chiar Elvira Rîmbu, 
dar a refuzat. 

E.P. :  Să-ţi spun drept postul tău seamănă cu cel al directorilor de dinainte de 
1989, dar nu prea mai văd rostul unui şef de secţie, deşi un om in plus cu idei nu strică, 
nu? Totuşi, să fim serioşi, mai ai un secretar literar, un consilier artistic, un referent . . .  
Idei să fie, că slujbaşi văd că sunt destui . . .  Dar, hai, să nu ne impotmolim la schemă, 
ci să mergem mai departe. Iar vin cu o intrebare delicată. O să spui şi tu, ca toţi poli
ticienii români, că predecesoarea ta n-a făcut nimic bun şi că ai găsit in teatru un 
dezastru? Sau vezi şi ce a fost bine şi vei continua? 

D.V . :  Nu, n-o să spun ca toţi cei de care ai vorbit. . .  Elvira Rîmbu a avut şi realizări 
notabile pe care le voi continua negreşit. Asta şi în ceea ce priveşte repertoriul de ţinută 
şi abonamentele în şcoli şi facultăţi şi spectacolele-lectură în şcoli (pe care eu împre
ună cu ea le-am gândit) şi munca intensă constant susţinută la Studio şi altele . . .  Cred 
că Elvira a avut, în primul ei mandat directorial ,  mai mult entuziasm şi mai multă ener
gie, apoi şi-a dat demisia, "scârbită" şi ea nu ştiu de ce, a venit la conducere Mariana 
Presecan,  a fost şi ea îndepărtată (nu comentez în ce împrejurări) şi a revenit Elvira 
Rîmbu. Ei bine, în acest al doilea mandat n-a mai fost la fel de eficientă, parcă n-a mai 
avut nici energia necesară să dirijeze cu elan lucrurile, să coordoneze trupa, să lupte 
pentru afirmarea ei .  Idei a avut, dar în final lucrurile s-au cam împotmolit, un fel de 
rutină, de comoditate aşezându-se peste toate. Or, asta în artă se vede imediat. Ceea 
ce intenţionez eu să fac este să readuc trupa în atenţia naţională. Mi se pare inadmi
sibi l ca Trupa "Iosif Vulcan" să nu mai fie selecţionată de 5-6 ani la nicio ediţie a 
Festivalului Naţional . Noi am mai fost, e drept, la câteva competiţii internaţionale de 
anvergură, dar pe plan naţional am intrat într-un con de umbră.  

E.P. :  E foarte adevărat. Bucureştenii mă intreabă când ne vedem la Festival, ce 
mai face Oradea? Cine mai e acolo director? Nu se mai aude nimic de voi . . .  Cam 
neplăcut, ce-i drept . . .  Şi cum vei face asta? Cu ce incepi? 



D.V.: În primul rând , · voi invita mereu cron icarii d in capitală (în afară de voi ,  de 
Mircea Morariu şi de tine, care sper să-mi fiţi şi buni sfătuitori) să vadă spectacolele 
noastre şi să avem discuţii după, la care să ia parte toată trupa. Apoi vom merge, 
secretarele literare şi eu, la cât mai multe manifestări teatrale d in ţară, să vedem mult 
teatru şi să ne cunoaştem cu colegii de peste tot d in ţară . . .  

E.P.: Dar Întâi şi-ntâi vei avea grijă sper să produci spectacole bune şi foarte bune. 
D.V. :  Evident. Iar pentru asta trebuie să contactez regizori importanţi. Ceea ce 

am şi făcut. Sper să lucrăm în stagiunea aceasta cu un vechi colaborator (un an şi 
director a l  instituţiei) , Cristian Ioan, cu Alexandru Colpacci, a cărui revenire la Oradea 
ar fi un adevărat eveniment, apoi cu regizorii din prima l inie, Alexandru Dabija şi Radu 
Afrim .  Sunt în tratative cu ei. Din păcate, nu am încă bugetul "la cheie", aşa că mai 
avem puţin până să putem clarifica. 

E.P. :  Dar sala, clădirea e tot În şantier? 
D.V. : Din păcate, iar din păcate, da. Va fi gata doar în toamna lui 201 1 .  Totuşi, se 

lucrează. Primăria şi Consi l iu l  Judeţean sunt alături de noi. Acum se finisează foaierele 
de la parter, apoi suntem în tratative cu special işti pentru scena rotativă, pentru adu
cerea unui mobil ier adecvat, climatizarea, instalati i le sanitare (cabinele sunt .gata), 
pentru punerea în valoare a subsolurilor, cărora le vom da destinaţii noi. Îţi dau şi două 
veşti bune: am preluat două săli la Băile Felix (hotelurile fostu lui UGSR), un teren în 
incinta unui ştrand, pe care vom construi un amfiteatru în aer l iber, unde vom juca 
spectacole mai uşoare, nu prostioare, Doamne fereşte! , şi nu exclusiv comedi i ,  ci 
spectacole care destind, pentru oamenii care vin acolo pentru tratament şi od ihnă. Ele 
pot fi şi spectacole cu piese romantice, de dragoste etc. 

E.P. :  Despre repertoriu vom discuta ceva mai Încolo . . .  Mă bucur că veţi relua 
reprezentaţiile la Băile Felix, tu mai ştii ce succes aveam acolo, ne vedea un public 
din toată ţara, actorii orădeni erau cunoscuţi şi la Craiova, şi la Suceava, era un fel de 
turneu prin ţară. 

D.V. :  Aşa e.  Şi eu mă bucur că am găsit înţelegere acolo. Revin cu a doua sur
priză: am primit sala fostului cinematograf "Transilvania" şi fondurile necesare pentru 
refacerea ei, că ştii în ce hal au ajuns toate sălile de cinema din România şi aceasta 
nu făcea excepţie. 

E.P. :  Va fi extraordinar să avem o sală Studio modernă la doi paşi de teatru. Ai 
obţinut-o greu? 

D.V. :  Nu uşor . . .  Dar să revin la programul repertorial . . .  Avem în program două 
spectacole pentru copii şi vom continua să montăm cel puţin două pe stagiune. Acum 
este aproape gata spectacolul cu muzică Fetiţa cu chibrituri, în regia cplegului nostru 
Eugen Ţugulea (care a mai pus piesa lui Andersen aici mai demult şi a avut mare 
succes); apoi tânărul nostru coleg, regizorul Bogdan Huşanu va monta Romeo şi 
Julieta. Nu,  nu e vorba chiar de piesa lui Shakespeare, ci de un scenariu după 
Shakespeare povestit copii lor (variantele care circulă în România - Charles şi Mary 
Lamb). E un proiect al nostru , ca anual sau la doi ani o dată , să jucăm un Shakespeare 
pe înţelesul copii lor. Asta pentru a-i pregăti să înţeleagă piesele când vor fi mari. 

E.P. :  E o idee foarte bună, mi-a povestit cineva că la spectacolul Uciderea lui Gonzago 
un tânăr, absolvent de liceu oricum, nu ştia că subiectul piesei pleca de la scena actorilor 
din Hamlet, fiindcă pur şi simplu nu citise Hamlet. El credea că e o piesă poliţistă . . .  

D.V. : Cristian Ioan, cu binecunoscutul lui umor, va pune în scenă o spumoasă 
comedie de Ray Cooney în premieră naţională, apoi avem o propunere din partea 
colegului nostru Sebastian Lupu care vrea să monteze comedia· Weekend de adio de 
Mare Sauvajon (el a dovedit că se pricepe la regie, a pus în scenă cu mare succes de 
public comedia Desculţ În parc, care se joacă de doi ani la Oradea, întrunind cel mai 



mare număr de reprezentaţi i ) ,  iar regizorii ceilalţi , după cum îi cunoşti şi tu, vor veni 
cu propuneri valoroase, cu ei vom "ataca" marele repertoriu ,  aşa că . . .  

E.P: La Studio ce veţi propune? 
D.V. :  Petre Panait face un spectacol cu piesa Zodia turnătorului, eu cu colega 

mea Lucia Rogoz avem aproape gata spectacolul Soare pentru doi, piesa lui Pierre 
Sauvi l le, ne-a plăcut şi am început lucrul de câteva săptămâni, Eu când vreau să flu
ier, fluier, propusă de Paul Antea. Voi continua să-i încurajez pe toti colegii care vor să 
lucreze la sala Studio. Îi asist cum pot: le dau spaţii de repetiţie , ' apoi vizionez la un 
anume moment, la o etapă a repetiţi i lor, spectacolul în devenire şi hotărâm dacă poate 
sau nu ieşi la public. 

E.P. :  Vei hotărÎ singur? 
O. V.: Sper să am lângă mine staful meu artistic . . .  Nu ziceai tu că suntem . . .  destui? 
E.P. :  Da, şi fiindcă ai adus vorba, te Întreb cum te Înţelegi cu secretariatul literar? 

Vezi, n-am uitat că şi eu am lucrat acolo treizeci de ani . . .  
D.V. : Foarte bine. Înainte de a veni pe post, cum se spune, mi se părea că "fetele" 

de-acolo nu prea au treabă, dar de când stau mai mult acolo, văd că lucrează cu mare 
sârg şi cu rezultate foarte bune. Facem împreună proiecte, discutăm piese, spectacole, 
ne sfătuim . . .  

E.P. :  Dar actorul Daniel Vulcu ce va juca ? Sper că vei avea o dreaptă măsură şi 
nu vei propune piese pentru tine, fiindcă colegii nu vor Întârzia să te taxeze, chiar dacă 
tu eşti un actor bun şi meriţi să joci roluri importante, dar, dacă ai acceptat să fii direc
tor, nu cred că e bine să te repezi să iei tu partea leului, dimpotrivă, te dai puţin la o 
parte şi le faci, altruist, loc, colegilor tăi . . .  Eu aşa văd lucrurile . . .  

D.V. :  Tu ştii cât îmi place mie pe scenă. Ador să joc, aşa că nu voi înceta să joc, 
dar în niciun caz nu voi invita regizori care să mă distribuie musai pe mine în toate 
rolurile principale . . .  

E.P. :  Numai În unul, eventual, nu? Vom vedea oricum la sfârşitul acestei stagiuni. 
Eu am observat că, din obedienţă, se pare, regizorii invitaţi se simt datori să-i distribuie 
pe directori şi când e necesar şi când nu. Uneori e pur şi simplu În detrimentul spec
tacolului. Sper să ai puterea să refuzi . . .  Deşi, acum, dacă mă gândesc bine, tu ai jucat 
roluri de mare Întindere şi la Col pacei şi la Cristian, aşa că . . .  

D.V. :  De acord . Vorbim la sfârşitul stagiuni i .  
E.P. :  Uite, Îţi dau, de data asta ca actor ce eşti, un mic citat dintr-un excepţional 

eseu a/ lui Ion Vartic (al eseistului şi criticului, director al Teatrului Naţional din Cluj), 
pe care te rog să-I comentezi cum vrei. 

"Actorul e Însuşi Dan Juan, pentru că rolurile sunt ca nişte femei care trebuie 
cucerite. Şi cu cât infidelitatea e mai mare, cu atât rezultatele pot fi mai notabile. Dar 
«povestea» cuceririi ţine de talent, de şarm şi, poate nu În ultimul rând, de insistenţe. 
Pentru că ele sunt capricioase, năzuroase sau Înşelător de frumoase, interesante, 
inteligente sau «blonde», «uşoare» sau virtuoase, dar având un numitor comun, toate 
sunt provocatoare. De aceea e bine ca uneori să-ţi goleşti sufletul pentru ca În el să 
Încapă cât mai multe provocări. Iar dacă rămâi fidel o perioadă mai mare de timp, 
trebuie să recurgi la «jocuri» şi imaginaţie, să te faci că uiţi pentru a nu te lăsa atins 
de rugină, am vrut să spun rutină. Se spune că nu poţi cuceri chiar toate femeile din 
lume (mă rog, parcă vorbeam de roluri), dar e bine ca măcar să tinzi. " 

Îţi mulţumesc pentru acest ceas În care ne-ai dat atâtea speranţe . . .  Îţi doresc mult 
noroc! 


